
Khutba, 21.07.2023 
Pligter i relation til naboskab 
 

حٖيمِ  حْمٰنِ الرَّ ِ الرَّ  بسِْمِ اللّٰه

َ وَلََ تشُْرِكُوا بِهٖ شَيْـأً وَباِلْوَالِدَيْنِ احِْسَاناً وَبذِِي الْقُرْبٰى  ﴿ وَاعْبدُُوا اللّٰه
الْقُرْبٰى وَالْجَارِ الْجُنبُِ وَالصَّاحِبِ  وَالْيتَاَمٰى وَالْمَسَاكٖينِ وَالْجَارِ ذِي  

 ﴾  باِلْجَنْبِ 

 ِ  :قَالَ  صلى الله عليه وسلم عَنْ أبَىِ هُرَيْرَةَ أنََّ رَسُولَ اللَّّ

 « يدَْخُلُ الْجَنَّةَ مَنْ لََ يَأمَْنُ جَارُهُ بَوَائِقَهُ  لََ  »

Elskede brødre!   
Islam tilsigter en menneskecivilisation præget af 
en høj grad af moralsk modenhed, med andre ord 
god Akhlaq. Muslimer har i den forbindelse 
historisk set grundlagt civilisationer, som har 
tilsigtet en lykkelig tilværelse i det verdslige såvel 
som det hinsides liv, dvs. livet etfer døden. Uanset 
etnisk og religiøst tilhørsforhold lagde tidligere 
muslimer stor vægt på godt naboskab som en 
uadskillelig del af et velfungerende samfund. I 
vores tidløse, universelle bog, Koranen, beordrer 
Allah (swt); ”Tjen Allâh, og sæt ikke nogen ved 
Hans side. Vis godhed mod forældre, 
slægtninge, forældreløse, fattige, nære 
(beslægtede) naboer, fjerne naboer, vennen 
ved jeres side, den vejfarende og dem som I er 
herre over. Allâh elsker sandelig ikke den der 
er indbildsk og pralende;” 

Kære muslimer!   
Vores Profet (fvmh) sagde: "Vær sød ved dine 
naboer, således at du kan blive muslim." Han 
opfordrede alle til at holde gode relationer til 
naboer ved lige. Det blev berettet, at Profeten 
(fvmh) en dag sagde til Abu Dharr: "Når du koger 
suppe, så tilsæt lidt mere vand, se så på dine 
naboer og byd dem på suppen.” Han mindede 
os altså om, at naboen altid skulle behages. 

Vi har et ansvar over for vores naboer, ikke kun 
materielt som illustreret i ovenstående Hadith, 
men også moralsk. Det er blandt vores pligter at 
kalde dem til det gode og tale dem væk fra det 
onde. Desuden bør vi invitere dem til menigheden 
(moskéen) som en del af vores kald til Khayr. 
Vores elskede profet Muhammed Mustafa 
(fvmh/saw) siger følgende om vigtigheden af at 
være sød ved sine naboer - ja, i sådan en grad at 
naboskabsforholdet nærmest opnår samme status 
som slægtskabsforholdet: ”Jibril blev ved med at 
rådgive mig om at gøre godt mod naboen. Jeg 

troede næsten, at han ville gøre naboen til 
arving til naboen.” 

Beærede troende!   
Vi har pligt til at repræsentere Islam på bedste vis 
over for vores naboer og alle andre og skal derfor 
være opmærksomme på, at vores handlinger og 
diskurser ikke kun binder os personligt, men 
relateres til Islam. Vi skal være bevidste om, at 
enhver god eller dårlig opførsel vi udviser ude i 
samfundet, vil blive forbundet med Islam. Især på 
religiøse helligdage bør vi gøre et helhjertet 
forsøg på at behage vores naboer, f.eks. ved at 
byde på hjemmelavet mad, forklare vigtigheden af 
helligdagen og invitere dem til godhed. Vi bør 
huske på, at vi gennem vores håndtering af 
naboskabet, kan efterlade et varigt indtryk. Vores 
naboer har, alene i kraft af at de er vores naboer, 
krav på at blive behandlet med godhed. Vores 
profet havde eksempelvis jødiske naboer i 
Madina, og han sørgede for at overholde deres 
rettigheder hvad angår naboskab. Da han ofrede 
et dyr og skulle til at fordele kødet, befalede han 
til de troendes mor, Aisha (ra): "Begynd med vores 
jødiske nabo." 

Kære brødre!                                                                    S 
Som vores religion befaler, vil vores gode forhold 
til vores naboer både bringe os tættere på Allah og 
være medvirkende til fredelig sameksistens ude i 
samfundet. Vi bør derfor invitere vores muslimske 
naboer til moskéen og kalde dem til det gode. 

Må Allah gøre os til en af sine tjenere, som 
opfylder sine pligter og ansvar over for sine 
naboer. Amin! 

 

 

 

 
  
 


